
roxanne wyns is business 
consulent voor de museum - 
sector bij KU Leuven spin-
off LIBIS Bibliotheek automa-
tisering. Zij vervangt prof. 
Stefan Gradmann (directeur 
Universiteitsbibliotheek KU 
Leuven), die wegens gezond-
heidsproblemen verstek moest 
geven. De focus van deze 
lezing wordt daarom beperkt 
tot het Europeana Datamodel 
(EDM).

In deze lezing worden ant-
woorden gegeven op vragen 
zoals: Wat is Europeana? Wat 
is hun datamodel? Waarom 
heeft Europeana behoefte 
om een dergelijk datamodel 
(EDM) op te stellen? Wat zijn 
de voor- en nadelen van een 
EDM?

Europeana is een portaal-
site en heeft als doel het cul-
tureel erfgoed van Europa 
samen te brengen. Het sti-
muleert bovendien een 
nauwe samenwerking tus-
sen musea, bibliotheken en 
archieven. Aggregatoren 
(leveranciers van objecten en 
hun metadata) — nationaal, 
regionaal (bijv. Erfgoedplus), 
maar ook op institutioneel 
vlak — vormen een trechter 
om de verschillende formaten 
samen te brengen tot één for-
maat. Aanvankelijk (tot 2011) 
werd er gewerkt met het ESE-
model (Europeana Semantic 
Elements) met Dublin Core 
als basis, maar dit veroor-
zaakte heel wat verlies van 
datarijkdom. Er was boven-
dien slechts één visualisatie 
per beschrijving mogelijk.

In het strategisch plan voor 
de periode 2011-2015 worden 
de positieve aspecten, zoals 
aggregatie, verder uitgebreid. 
Europeana wil de samenwer-
king tussen de verschillende 

organisaties bevorderen en 
tracht het portaal nog beter 
toegankelijk te maken voor 
iedereen met een interesse 
voor erfgoed. Daarnaast zijn 
er nieuwe prioriteiten waarbij 
Europeana de focus legt op 
Linked Open Data (gebaseerd 
op semantic web technolo-
gie) en hergebruik van deze 
data. Er komt meer nadruk op 
kwaliteit, onder andere door 
het introduceren van een star 
rating system en door toe-
voeging van permalinks naar 
de oorspronkelijke data. Er 
wordt bovendien meer aan-
dacht besteed aan een meer-
talig platform en copyright. 
Ten slotte wordt er gewerkt 
met thema’s, bijv. Europeana 
1914-1918, Europeana Fashion...

Het Europeana Data Model 
(EDM) vervangt het ESE-
model en zorgt ervoor dat 
Europeana past in een 
linked-data-omgeving. Dit 
datamodel zorgt voor een 
verrijking van de metadata. 
Bovendien wordt er een 
onderscheid gemaakt tussen 
het object zelf en de digi-
tale representatie, waardoor 
er verschillende afbeelding en 
aan één beschrijving kun-
nen toegevoegd worden. Met 
semantic web technologie 
worden er links gelegd tus-
sen de verschillende records 
en naar thesauri door middel 
van URI’s. Ook hiërarchische 
relaties — een sterk punt uit 
de archiefsector — en meerta-
lige trefwoorden worden toe-
gevoegd.

De basis van EDM wordt 
gevormd door verschillende 
standaarden: Open Archives 
Initiative Object Reuse and 
Exchange (OAI-ORE, een 
protocol dat standaarden 
definieert voor de beschrij-
ving en uitwisseling van web 

resources), Dublin Core (een-
voudig en stabiel, maar niet 
rijk genoeg), SKOS (Simple 
Knowledge Organization 
System), CIDOC concep-
tual reference model en 
RDF (Resource Description 
Framework; maakt gebruik 
van XML en URI’s). Hiermee 
komen we naadloos terecht in 
de Web 3.0-omgeving waarbij 
geen documenten (gemaakt 
door mensen) maar data 
(gegenereerd door machi-
nes en verrijkt met context 
en betekenis) centraal staan. 
Andere voorbeelden van plat-
formen/portalen die gebruik 
maken van RDF zijn thepund.it 
en reasearchspace.org (British 
Museum).

Het was een vrij technische 
voordracht, degelijk en getui-
gend van grote expertise maar 
weinig opiniërend.

Werner Beyens en  
Marleen Marynissen

30 jaar IBW: Europeana Datamodel en zijn potentieel voor Digital 
Humanities. 
antwerpen – 20 december 2013
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smaakverbreding) en over de mogelijkheid om 
dezelfde digitale diensten ook in Vlaanderen 
te kunnen aanbieden. De vakgroep heeft 
zich voorgenomen om druk te zetten op de 
bevoegde instanties om fondsen vrij te maken, 
de auteursrechten te regelen om het gehele 
CDR-aanbod ook aan onze Vlaamse gebruikers 
aan te bieden. 

Met dank aan Rotterdam voor de professionele, 
inspirerende maar ook hartelijke ontvangst (én 
de lekkere taartjes)

Chris Vandenbroucke 
Foto’s: Karen Destoop

Studiereis vakgroep Film & Muziek
rotterdam – 16 januari 2014

Begin januari bezochten 16 
collega’s van de vakgroep 
Film & Muziek de Centrale 
Discotheek van Rotterdam, de 
grootste muziekcollectie van 
Europa waar 400.000 cd’s, 
goed voor 4,5 miljoen tracks, 
beluisterd kunnen worden. 
Het businessmodel steunt op 
vier pijlers. Blikvanger is het 
Muziekcentrum waar iedereen, 
lid of niet, gebruik kan maken 
van 24 pc’s om de gehele col-
lectie te beluisteren. Alle cd’s 
kunnen aangevraagd wor-
den waarna ze binnen enkele 
minuten door magazijnper-
soneel klaargelegd en opge-
haald kunnen worden. Een 
derde service is IBL, waarbij 
dagelijks honderden cd’s ver-
stuurd worden naar alle deel-
nemende Nederlandse biblio-
theken. Ook digitale IBL is al 
mogelijk. Ten slotte is de CDR 
bezig met Emuziek waarbij 
bibliotheken het volledige 
pakket in hun eigen lokalen 
gratis kunnen aanbieden maar 
ook waarbij bibliotheekleden 
thuis, mits bepaalde restricties, 
een deel van de totale collec-
tie kunnen beluisteren.

Achter de schermen, zagen 
we de hoesjesfotografen, de 
catalografen en de rippers 
aan het werk. Niet alleen van 
hun gestroomlijnde en effici-
ente werkwijze maar ook van 
de technische uitleg waren 
we onder de indruk. En ook 
de cijfertjes: alle cd’s sinds 
1983, sinds een paar jaar ook 
de Belgische, werden aan-
gekocht, jaarlijks worden er 
200.000 cd’s verwerkt en 
wekelijks worden nieuwsbrie-
ven verstuurd.

Tijdens de koffiebreak mocht 
de vakgroep vragen stellen 
en ervaringen uitwisselen. 
De discussie ging voorname-
lijk over het verschil tussen 
CDR en streamingsites als 
Spotify e.a. (meerwaarde van 
CDR is de catalogus, de the-
saurus en het gidsfunctie, de 
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Zaterdagmorgen 9 uur in de 
bibliotheek van Ieper: 25 kin-
deren/jongeren (de jongste is 
7, de oudste 15, én opvallend: 
nogal wat meisjes!) — 8 coa-
ches (mentors, ‘sensei’s’…) 

— heel wat papa’s, mama’s, 
opa’s — en bibliotheek-
medewerkers (‘cook’, foto-
graaf, coach, hulpje) -allemaal 
even enthousiast!

CoderDojo kan beginnen. 
Iedereen aan een laptop — vijf 
minuten uitleg — allemaal aan 
de slag. En spelenderwijs leren 
coderen, programmeren: een 
spelletje maken, een website 
bouwen, een robot instruc-
ties geven, een app ontwikke-
len. De coaches lopen rond — 
geven hier en daar een tip, of 
halen even de handen door 
het haar als één van de kinde-
ren zelf met een onverwachte 
oplossing komt — kennis delen 
is de beste manier om kennis 
op te doen. Ontdekken dat 
programmeren vooral logica 
is, alles in de juiste stappen 
ontleden. Meteen resultaat 

zien. Tegen de middag is er 
showtime — kom vooraan en 
toon wat je gemaakt hebt! 
Ongelooflijk hoe dat meisje 
van 7 gegroeid is!

De toekomst is digitaal. 
Programmeren zal meer dan 
ooit een basisvaardigheid 
worden. De discussie of dat 
ook op school moet, is de 
laatste tijd volop in de pers 
gekomen. CoderDojo is een 
wereldwijde non-profitbewe-
ging die aan kinderen tussen 
6 en 18 jaar de kans wil bie-
den om te ervaren dat leren 
programmeren (en ruimer 
ICT — en STEM = Science, 
Technology, Engineering, 
Mathematics) superleuk is. 
CoderDojo vond zijn oor-
sprong in 2011 in Ierland 

— waaide begin 2013 over naar 
Vlaanderen — loopt intussen 
in 14 gemeenten en de wacht-
lijsten zijn eindeloos. De prin-
cipes zijn eenvoudig — alles 
gebeurt op vrijwillige basis, 
alles is gratis, de nadruk ligt 
op open source.

De rol van de bibliotheek 
daarbij? De zaak begon te 
rollen na een mailtje van de 
leadcoach (die man was zelf 
nog maar en paar maand aan 
boord van de CoderDojo-
boot gestapt!) die op zoek 
was naar een gratis ruimte in 
Ieper en na een tip ook aan 
de bibliotheek gedacht had. 
Hij vond in ons een al even 
enthousiaste partner — het 
stadsbestuur gaf meteen 
groen licht — enthousiasme 
is een lopend vuurtje blijk-
baar. En dus wordt een deel-
tje van de bibliotheek één 
zaterdagmorgen per maand 
omgetoverd in een dojo — er 
is altijd al wifi — en wij zorgen 
voor koffie/ontbijt voor de 
coaches, een drankje, stukje 
cake, chips voor de kids. Wat 
krijgen we in ruil? Een flinke 
veegbeurt die het beetje stof 

CoderDojo
openbare Bibliotheek ieper – 1 februari 2014

dat hier en daar nog ligt de 
deur uit jaagt!

Want het was toch even met 
de ogen knipperen toen een 
paar dagen vóór de eerste 
dojo plaatsgreep er een arti-
kel in de krant stond waarin 
de journalist tot twee keer 
toe “bibliotheek” en “stoffig 
imago” in dezelfde zin schreef. 
Excuseer? Heel erg stoffige 
journalistiek: wie in een door-
snee Vlaamse bibliotheek bin-
nenwandelt, weet meteen dat 
deze sector de voorbije jaren 
heel erg innovatief en creatief 
bezig is — wat niet van alle 
sectoren gezegd kan worden. 
De kernopdracht van de 
bibliotheek is onveranderd: 
kansen bieden, mogelijkhe-
den voorzien (of ook nog: de 
mogelijkheid bieden om kan-
sen te grijpen) — vooral dan 
aan wie die kansen anders 
heel moeilijk krijgt. We doen 
dit met de collectie en zullen 
dit ook blijven doen. Maar we 
doen dit ook door ruimte te 
bieden voor ontmoeting, voor 
ontdekking. Door workshops 
en tentoonstellingen. Door 
discussie en coaching. Met 
informatie vervat in de mate-
rialen — maar ook met de ken-
nis en vaardigheden van per-
soneel én gebruikers. Er is nog 
altijd “uitlenen” — er is vooral 
ook “delen”.

CoderDojo past perfect in 
deze invulling.

Eddy Barbry

> http://tinyurl.com/ouyvnkb
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Een unieke kans voor veel 
Belgische archivarissen: een 
congres van de International 
Council on Archives in onze 
eigen hoofdstad. Voor vele 
Belgische archivarissen was 
dit hoogstwaarschijnlijk het 
enige ICA-congres waaraan ze 
ooit zullen deelnemen. En het 
thema van het congres gaat 
mij als overheidsarchivaris ter 
harte: 1) de mogelijkheid tot 
het afleggen van verantwoor-
ding (accountibility), 2) trans-
parantie alias openbaarheid 
van bestuur (transparency) en 
3) de toegang tot informatie.
Het congres begon voor mij 
persoonlijk met een valse 
noot: de inschrijvingen verlie-
pen bijzonder stroef. Daarna 
mochten verschillende deel-
nemers, waaronder onder-
getekende, niet meer binnen 
in de aula, zogezegd omdat 
deze volzet zou zijn. Achteraf 
konden we dan vernemen dat 
de aula helemaal niet vol zat. 
De openingsceremonie en 
de keynotesprekers, kortom 
de hele zaterdagvoormiddag, 
hebben we dan maar gemist. 
Ook uit andere aspecten kon 
men opmaken dat de organi-
satie het niet gemakkelijk had: 
de chaos ‘s zaterdags bij het 
buffet, die de volgende dag 
dankzij een betere organisatie 
uitbleef, de onhandige manier 
waarop de vergaderdocumen-
ten voor de deelnemers aan 
de Algemene Vergadering 
van het ICA zijn verdeeld, het 
feit dat we nog steeds de tek-
sten en presentaties van het 
Congres niet kunnen raadple-
gen op internet, de onduide-
lijkheid over de vraag of er al 
dan niet handelingen van het 
congres zullen gepubliceerd 
worden. Het onverhoopte suc-
ces van het congres, dat veel 
meer deelnemers had aan-
getrokken dan verwacht, kan 

sommige maar niet alle van 
deze euvels verklaren.

Het programma was erg 
gevuld en ik zal mij dan ook 
moeten beperken tot enkele 
zaken die mij persoonlijk zijn 
opgevallen. De lezingen over 
het hergebruik van over-
heidsinformatie en de daar-
aan gelinkte ‘Open Data 
Movement’ waren voor mij 
een eerste concrete aanra-
king met deze problematiek. 
De Europese regelgeving over 
het hergebruik van overheids-
informatie is in België omge-
zet in wetten en decreten, 
maar deze kwestie bleef voor 
mij tot nog toe nogal myste-
rieus. Het is mij nu duidelijk 
dat de archivarissen een zeer 
belangrijke rol te spelen heb-
ben in deze hele problema-
tiek. De data die men publiek 
ter beschikking stelt, dienen 
immers voorzien te worden 
van de nodige contextgege-
vens zodat de gebruiker goed 
weet wat hij van deze data kan 
verwachten en welke illusies 
hij zich vooral niet over deze 
data dient te maken. De archi-
varis is vaak ook het enige per-
soneelslid van een organisa-
tie dat een organisatiewijd en 
intellectueel (en dus niet lou-
ter technisch) overzicht heeft 
(of zou moeten hebben) van 
de gegevens die in een orga-
nisatie aanwezig zijn.

Naast de problematiek van de 
‘open data’, blijkt ook passieve 
openbaarheid van bestuur in 
vele landen nog steeds een 
belangrijk thema. Er zijn 
natuurlijk de spanningsvelden 
tussen de openbaarheid van 
bestuur en andere basisrech-
ten van de burger, zoals de 
bescherming van de private 
levenssfeer, die volgens mij 
de andere basisrechten van 

de burger die men als archiva-
ris dient te verdedigen te vaak 
overvleugelt. Hieraan wijdden 
verschillende sprekers bij-
dragen. Maar daarnaast blijkt 
dat in veel landen de burger 
de passieve openbaarheid 
van bestuur ondanks de wet-
geving ter zake moeilijk kan 
afdwingen. Een vraag is ook of 
de openbaarheid van bestuur 
aan de andere kant niet zorgt 
voor ‘lege archieven’, waarbij 
de politici en/of ambtenaren 
zich bewust zijn van de moge-
lijkheid dat documenten ooit 
zullen vrijgegeven worden en 
als reactie daarop veel minder 
aan archiefstukken toevertrou-
wen dan in het verleden.

Joris Vanderborght

> lees ook de opinie van dr Graham 

dominy, voormalig nationaal archi-

varis van zuid-afrika: http://tinyurl.

com/dominy

> Meer verslagen van het iCa con-

gres  en over het ‘reflectiemoment 

over het belang en de betekenis van 

gemeentearchieven’ vindt u terug op 

onze website 

International Council on archives 
Brussel – 23 en 24 november 2013
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